
اقتصادی

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء با گلایه از روحانی:

ورود سپاه به پروژه های سازندگی 
با درخواست دولت بوده است

یک اقتصاددان در افتتاحیه نمایشگاه تولیدات ملی:

دولت دست از ایجاد مانع
 برای تولید بردارد

عضو انجمن فولاد:

قیمت داخلی فولاد
 20 درصد افزایش یافت

صفحه۴
 شنبه۱۷ تیر ۱۳۹۶

۱۳ شوال ۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۶۵

یک تولید کننده پوشــاک گفت: بدون اغراق 
می گویم که چک های برگشــتی 10 برابر شده و 
این در حالی است که گاهی چک افرادی برگشت 
می خورد که تنها به خاطر شــرایط بد بازار توان 

وصول چک های خود را ندارند.
مصطفی جباری، تولیدکننده پوشــاک در گفتگو با 
نسیم آنلاین اظهار داشت: وضعیت بازار بسیار نامناسب 
است و هر روز بدتر از روز گذشته میشود در حقیقت رکود 

موجب شده که خرید و فروشی صورت نگیرد.
وی با بیان این مطلب که فروش به نســبت ســال 
گذشــته 40 درصد کاهش داشته اســت، افزود: وقتی 
فروش کاهش یابد تولید نیز به تبَع آن، کم تر خواهد شد 
با این حال ما تمام سعی خود را می کنیم که تولیدی را 
سرپا نگه داریم اما در این میان مجبور به تعدیل تعدادی 

از نیروها شده ایم.
این تولیدکننده تأکید کرد: بسیاری از افراد واسطه از 

جمله راننده، توزیع کننده و اتوکش ها 
هــم که به واســطه تولیــد ما کار 
می کردنــد به دلیــل کاهش تولید 

کارشان بسیار کمتر شده است.
جبــاری با اشــاره بــه اینکه تا 
جایــی که بتوانیم قیمت ها را پایین 
می آوریم تا مشــتری جذب شــود 
گفت: بازهم خیلی تفاوتی نمی کند 
زیرا مردم پولی در دســت نداشته و 

توان خریدشان پایین آمده است.
وی خاطرنشان کرد: تولیدکننده های زیادی هستند 
که تعطیل کرده انــد و به دنبال کار به تولیدی هایی که 
ســرپا هستند مراجعه می کنند اما وضعیت آن هایی هم 
که کار می کنند نامناسب تر از این است که بتوانند نیرویی 

جدید بگیرند.
وی اضافه کرد: در پاساژ محل کار ما تعداد زیادی از 

مغازه ها تعطیل کرده و مغازه را هم از جنس تخلیه کرده 
اند، موضوع دیگری که باعث مشــکلات زیادی می شود 

افزایش چک های برگشتی است.
این تولیدکننده گفت: به جرأت و بدون اغراق می گویم 
که چک های برگشتی 10 برابر شده و این در حالی است 
که گاهی چک افرادی برگشت می خورد که بسیار مورد 
اطمینان هســتند و تنها به خاطر شــرایط بد بازار توان 

وصول چک های خود را ندارند.
پیش تــر نیز در روزنامه کیهان، از قول ســخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس نقل شد که 70 درصد بازار 
پوشاک کشور قاچاق است که به خوبی می توان یکی از 
علل رکود فعلی در بخش های اقتصادی )خصوصا در بخش 

پوشاک( را همین قاچاق عنوان کرد. 
گفتنی است، قریب به 13 هزار میلیارد تومان چک 
مبادله ای تنها در اردیبهشت ماه سالجاری برگشت خورده 
و بر اســاس اخبار و گزارش های موجود، از حدود هشت 
میلیون چک مبادله شده در طول این ماه قریب به یک 
میلیون و 500 هزار فقره برگشــت خورده اســت و این 
واقعیت تلخ که نمادی از تداوم رکود در کشور می باشد، 
موید رشد 36 درصدی روند برگشت خوردن چک ها در 
مقایسه با سال گذشته است. )رشد 55 درصدی چک های 
صادر شده در این بازه به اشتباه به عنوان رشد چک های 

برگشتی یاد شده بود(.

رکود در بخش های اقتصادی کشور ادامه دارد

افزایش ۱۰ برابری چک های برگشتی در بازار پوشاک

رئیس ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( با اشاره به 
ظرفیت های جمهوری اســلامی ایران در بخش های 
مختلف، از نابســامانی های اقتصادی انتقاد کرد و 
گفت: هر جا که ســخنان رهبری را اطاعت کردیم؛ 
در کشــور موفق بودیم و هر جا که اطاعت نکردیم؛ 

زمین خوردیم.
محمد مخبر در جشنواره  ملی برکت جهادگران که با 
حضور نمایندگان بیش از 300 گروه جهادی در نمایشگاه 
دایمی دستاوردهای اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( واقع در باغ بهشــت برگزار شــد، بــا بیان اینکه 
دانشــجویان جهادی، محرم نظام هستند؛ گفت: کشور در 
زمینه  وجود فقر هم چنان با مشــکلاتی روبه روســت، این 
در حالی اســت که از نظر منابع از وضعیت بسیار مناسبی 

برخوردار هستیم.
این مقام مسئول افزود: ایران چهارمین میزان ذخایر نفت 
جهان یعنی 9 و سه دهم درصد ذخایر نفتی دنیا را در اختیار 

دارد و این در حالی اســت که فقط یک درصد از جمعیت 
جهان در ایران زندگی می کنند. همچنین ایران نخستین 
رتبه  میزان ذخایر گاز جهان یعنی 18 و دو دهم درصد کل 
ذخایــر را در اختیار دارد که به این ترتیب، از نظر مجموع 
ذخایر نفت و گاز، ایران در جایگاه نخست جهان قرار دارد.

رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( همچنین در 
ادامه با اشاره به اینکه ایران رتبه  چهارم را در زمینه  معدن 
در جهان دارد گفت: سرجمع درآمد کشور از معادن، 200 

میلیون دلار است.
وی افزود: ایران 2700 کیلومتر دسترسی به دریا دارد و 
این در حالی است که کشوری که 200 کیلومتر دسترسی 
به دریا داشته باشد می تواند 200 میلیون نفر را به راحتی 
اداره کند. آبادترین شــهرهای اروپایی در کنار دریا است، 
اما در ایران مناطق ســاحلی و بنــدری، جزو محروم ترین 

مناطق هستند.
مخبر ادامه داد: ایران به لحاظ آب های سرزمینی جزو 

ده کشور برتر جهان است و میزان آب های سطحی که فقط 
در خوزستان است به اندازه  آب های سطحی فرانسه یا آلمان 
یا اسپانیا است.رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
با اشــاره به اینکه در برخی از استان ها مثل چهارمحال و 
بختیاری 500 گونه گیاه دارویی وجود دارد گفت: هلند 765 
میلی لیتر بارندگی دارد و صرفاً از صنعت گل، 7 میلیارد دلار 
درآمد کسب می کند اما ما در گیلان، دو برابر هلند بارندگی 

داریم و هیچ اقدامی در زمینه  این صنعت نمی بینیم.
وی با بیان اینکه ایران در زمینه  تنوع صنایع دســتی 
اول است، گفت: اما در زمینه  تولید هشتم هستیم و نتیجه 
این می شود که از بازار 25 تا 30 میلیارد دلاری این بخش، 

صرفاً 500 میلیون دلار سهم داریم.
رئیس ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( با انتقاد 
از تصمیمات مدیریتی نادرســت گفت در استان خراسان 
شــمالی و شهر قائنات فولاد تأسیس کردند که قیمت هر 
لیتر آبی کــه باید برای تولید فولاد در این منطقه مصرف 

شــود معادل سه لیتر بنزین است.وی با اشاره به اینکه در 
دنیا در قبال هر بشــکه نفتی که استخراج می شود؛ هشت 
بشکه نفت معامله می شــود و با فروش 100 میلیارد دلار 
نفت، 800 میلیارد دلار بازار به وجود می آید؛ گفت در کشور 
ما در حال حاضر صرفاً به فروش همان بشــکه نفت اکتفا 
کرده و بازارهایی ماورای آن نداریم و این در حالی است که 
مقام معظم رهبری، به طور مکرر از خام فروشی نهی کردند 

و با ذخایر نفت و گاز اشتغال زایی بیشتری کنیم.
رئیس ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در ادامه، 
گفت: والله ما هر جایی که سخنان رهبری را اطاعت کردیم؛ 
مثل وضعیتی که در امنیت کشور می بینیم؛ در دنیا سربلند 
و در کشور موفق بودیم و هر جا که اطاعت نکردیم؛ زمین 
خوردیم.وی با اشاره به این که تاکنون 15 سال توسط رهبری 
به مسایل اقتصادی نام گذاری شده است، افزود: اگر در هر 
سال به شعار آن ســال عمل می کردیم امروز به طور حتم 

وضعیت بهتری داشتیم.

فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء سپاه 
با تأیید خبر کیهان درباره طلب 24 هزار میلیارد 
تومانی ســپاه از دولت، گفت: هر طرحی که سپاه 
به آن وارد شــد بنا به درخواست و نیاز دولت ها 

بوده است.
عبادالله عبداللهی در برنامه گفتگوی ویژه خبری سیما 
با بیان اینکه واقعاً گلایه شدید از آقای روحانی دارم و بنده 
تنها کسی هستم که در ارتباط قرارگاه سازندگی با دولت ها 
بیشترین تعامل را با آنها داشته ام، افزود: زمانی که در سال 
95 بالاترین رکورد کاری را برای دولت داشتیم، آیا سزاوار 

است دولت با تفنگ و بی تفنگ مطرح شود.
 به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، فرمانده قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( سپاه در پاسخ به این سؤال 
که گفته می شــود قرارگاه عرصــه را بر خارجی ها تنگ 
کرده اســت، افزود: قرارگاه طرح های نیمه کاره ای را به 
ثمر رســانده است که خارجی ها در ابتدای تحریم ها آنها 

را رها کردند و رفتند.
وی تأکیــد کرد: در دولت های پس از جنگ تاکنون 
هر طرحی که ســپاه به آن وارد شــد بنا به درخواست و 
نیاز دولت ها بود و ســپاه هیچ اصراری برای ورود به این 

طرح ها نداشته است.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء سپاه با بیان 
اینکه شبهه ها درباره فعالیت های سازندگی سپاه از طرف 
مسئولان ایجاد می شود تصریح کرد: سزاوار نیست عرصه 
بر مجموعه ای که با تمام توان و قدرت در شرایط سخت 

تحریم این گونه کار می کند تنگ شود.
عبداللهی همچنین با تأیید خبر روز چهارشنبه کیهان 
درباره میزان بدهی دولت به این مجموعه، گفت: در حالی 
که 24 هزار میلیارد تومان از دولت طلبکاریم این را قبول 

نداریم که می گویند ســپاه با بخش 
خصوصی در رقابت است.

 ایــن مقــام مســئول در ادامه 
خاطرنشان کرد: اگر به سپاه طرح هایی 
با ترک تشریفات مناقصه واگذار شده 

این طرح ها ضررده بوده است.
وی در این باره به واگذاری شرکت 
صدرا به ســپاه اشاره کرد و گفت: این 
شرکت زمانی که به سپاه واگذار شد دو 
هزار میلیارد تومان به بانک ها بدهکار 

بود هیچ تعهدی را نمی توانست انجام دهد و 250 نفر از 
300 نیروی این شرکت هر روز جلوی استانداری تجمع 

می کردند.
واگذاری فاز 11 بدون مناقصه

عبداللهــی در ادامه درباره امضای قــرارداد فاز 11 
پارس جنوبی با شــرکت توتال هم پرداخت و با گلایه از 
عدم توجه مناســب دولت به توان داخلی، گفت: قرارگاه 
خاتم الانبیاء در عین ارتباطی که با وزارت نفت دارد از این 

قرارداد خبری نداشت.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه اظهار کرد: 
بخش نخســت قرارداد فاز 11 شامل 30 چاه و دو سکو 
اســت و بخش دوم نیز ایستگاه های تقویت فشار و ... را 
شامل می شود که بخش نخست دو میلیارد دلار و بخش 

دوم 2/8 میلیارد دلار قیمت دارد.
وی تأکید کرد: در ســاخت پالایشگاه و تجهیز همه 
مراحل آن با مهندســی صددرصد خودکفا هستیم و در 
بخش نخست قرارداد فاز 11 با توتال کاری نیست که در 

کشور انجام نشود.
عبداللهی گفت: مســئولان می گویند باید خارجی ها 

بیایند و ســرمایه گذاری کنند، در حالی که ســپاه بارها 
اعلام آمادگی کرده اســت که می تواند بخش مالی را نیز 

تامین کند.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء سپاه افزود: 
وزارت نفت گفته اســت می خواهد قراردادها به ســمت 
مناقصه برود، اما واگذاری فاز 11 به توتال بدون تشریفات 

مناقصه بوده است.
 وی عنوان کرد: می گویند شــرکت توتال در قرارداد 
باید از شرکت های داخلی استفاده کند، اما هیچ وقت نباید 
عزت خود را زیر سؤال ببریم و در حالی که توانایی داریم 

پیمانکار دست دو شویم.
در کشور هم پول هست هم توان فنی

عبداللهــی با تاکید بر وجود توان داخلی و رد ادعای 
نیاز صددرصدی به خارجی هــا، اضافه کرد: اکنون 1/3 
تریلیون تومان پول در دست مردم است و اگر برای جذب 
آن زمینه سازی کنیم می توان این سرمایه را به بخش های 

مورد نیاز هدایت کرد.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه گفت: در 
26 اسفند 94، 15 هزار میلیارد تومان اوراق نفتی در یک 
دقیقه به فروش رفت و در سال 95 نیز 300 میلیارد تومان 

اوراق ستاره خلیج فارس کمتر از یک دقیقه فروخته شد، 
در حالی که 80 برابر خریداران متقاضی وجود داشت.

وی با بیان اینکه در حالی که باید مردم را به ســمت 
ســرمایه گذاری در طرح ها هدایت کنیم اما بد مدیریت 
کرده ایم، افزود: اگر صنعت پالایشگاه ســازی بومی شده 
به این دلیل است که به توانمندی داخلی اتکا کرده ایم. 

عبداللهی بیان کرد: اگر به جای نگاه کردن به جاهای 
دیگر به ظرفیت های داخلی توجه کنیم، تحریم ها اثری 

ندارد.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء سپاه با بیان 
اینکه بهترین جا برای تربیت نیروی انســانی در کشــور 
قرارگاه خاتم الانبیاء بوده است، گفت: این قرارگاه 50 هزار 
نفر حقوق بگیر دارد که از این تعداد 16 هزار نفر لیسانس، 

کارشناس، کارشناس ارشد و دکتری هستند.
وی افــزود: مهم ترین ســرمایه برای کشــور نیروی 
انســانی اســت قرارگاه خاتم الانبیاء ارتباط تنگاتنگی با 

دانشگاه ها دارد.
عبداللهــی عنوان کرد: در دو ســال و نیم، 3 هزار و 
700 نفر را از دانشــگاه های برتر کشور از جمله دانشگاه 
آزاد جــذب کردیم و 2 هزار و 100 نفر از این افراد پس 
از گذراندن دوره ســربازی به عنوان مدیر جذب قرارگاه 

خاتم الانبیاء شدند.
وی افزود: مسئول اجرای طرح پالایشگاه ستاره خلیج 
 فــارس یکی از این افراد بود.فرمانده قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیاء ســپاه گفت: قرارگاه خاتم الانبیاء 170 هزار 
نیروی انسانی دارد که کمتر از دو درصد آنها نیروی رسمی 
قرارگاه هستند. وی بیان کرد: قرارگاه خاتم الانبیاء 5 هزار 
پیمانکار از بخش خصوصی دارد که با سپاه کار می کند و 

بهتر از دولت از آنها حمایت می شود.

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره(باانتقاد شدید ازنابسامانی های اقتصادی کشور:

والله هر جا از سخنان رهبری اطاعت نکردیم زمین خوردیم

یک اقتصــاددان با 
پدیده  بــا  اینکه  بیان 
با  کالاهای  عدم مصرف 
کیفیت ایرانی مواجهیم 
گفت: از دولت و مجلس 
از  دســت  می خواهیم 
تولید  برای  مانع  ایجاد 

بردارند.

با توجه به افزایش گرمای هوا در هفته های اخیر، شرکت 
توانیر وابســته به وزارت نیرو از عموم مردم خواست تا در 

مصرف برق صرفه جویی جدی نمایند.
در اطلاعیه  این شرکت آمده است:

با توجه به افزایش مســتمر دما و پایداری هوای گرم در همه 
بخش های کشور، طی روزهای اخیر شاهد افزایش بی سابقه مصرف 
برق درکشور شدیم به نحوی که طی هفته گذشته رکورد بی سابقه 
55400 مگاوات که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 7 درصد رشد 
را نشان می دهد به ثبت رسید. در چنین شرایطی جهت جلوگیری 
از بروز خاموشی، علی الخصوص در استان های گرمسیر کشور، بیش 

از هر زمان دیگر به مدیریت مصرف برق نیازمندیم.
بدینوســیله از عموم هموطنان و مشــترکین گرامی در تمام 
بخش هــا تقاضا دارد تا با کاهش و مدیریت مصرف برق به ویژه در 
ساعت های اوج بار )12 الی 16 و 20 الی 23( کارکنان صنعت برق 

را در ارائه هرچه بیشتر خدمات و تأمین برق پایدار یاری نمایند.
راهکارهای ساده برای کاهش مصرف برق:

* در کولرهای آبی تا حد امکان از دور کند کولر استفاده شود.
* دمای مناسب برای تنظیم ترموستات در کولرهای گازی بین 

23 تا 25 درجه سانتی گراد است.
* هنگام اســتفاده از کولر یا وسایل سرمایشی، تا حد امکان از 
لوازم پرمصرف برقی مانند اتو، لباسشویی، ظرفشویی و جارو برقی 

به طور همزمان به ویژه در ساعات اوج بار استفاده نشود.
* خاموش کردن لامپ های اضافی و استفاده از روشنایی طبیعی 

در روز، ساده ترین راه صرفه جویی در مصرف برق است.

با توجه به افزایش دمای هوا

توانیر: رکورد مصرف برق
 شکسته شد

به گــزارش خبرگزاری فارس، حجــت الله عبدالملکی در افتتاحیه 
نمایشگاه جامع تولیدات ملی ضمن ابراز خرسندی از برپایی این نمایشگاه، 
اظهار داشت: این نمایشگاه متأسفانه مورد بی مهری زیادی قرار گرفت 

و از آغاز به کار آن تعجب می کنم.
وی بــا بیان اینکــه از دولت و مجلس می خواهیم دســت از ایجاد 
مانع برای تولید بردارند، گفت: درخواست همه تولیدکنندگان از جمله 
تولیدکنندگان حاضر در این نمایشــگاه این است که دولت برای تولید 

مانع ایجاد نکند.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه بــرای تقویت تولید ملی به 
شش عامل بازار فروش، سرمایه، مهارت، نیروی کار، مواد اولیه و فرهنگ 
تولید نیازمندیم، افزود: برای افزایش مهارت، دوره های سه ماهه آموزشی 

برگزار خواهد شد.
عبدالملکی با اشاره به ضعف در فرهنگ مصرف کالاهای ایرانی، گفت: 
متأســفانه هم اکنون با پدیده عدم مصرف کالاهای مصرفی با کیفیت 

ایرانی هم مواجه هستیم که این پدیده، روانی است.
وی ادامه داد: رسانه ها و خبرگزاری ها، صدا و سیما و دیگر ابزارهای 
پیام رســان به دلیل نیازهای مالــی کالاهای مصرفی خارجی را به طور 
دائم تبلیغ می کنند و همین شرایط موجب شده پدید مصرف کالاهای 

خارجی به شدت فراگیر شود.
عبدالملکی اضافه کرد: باید تولیدات با کیفیت ایرانی را برندسازی و 
تبلیغ کرد زیرا بسیاری از مردم شناختی از برندهای ایرانی ندارند چون 

به مردم معرفی نشده است.
وی تصریح کرد: این نمایشگاه با وجود همه ممانعت ها، برگزار شد و 

امیدواریم بتواند محصولات ایرانی را به همه مردم معرفی کند.
گفتنی اســت نمایشــگاه جامع تولیدات ملی از روز 14 تیر ماه کار 
خود را در بوســتان گفت وگو شروع کرده و تا 19 ماه جاری به فعالیت 

ادامه می دهد و ساعات کار آن 14 تا 19 است.

معاون اقتصادی وزیر اقتصاد با اشــاره به تفاوت 
نرخ تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار 
گفت: با توجه به اینکه اطلاعات و سری زمانی بانک 
مرکزی کامل تر از مرکز آمار است، آمار این بانک قابل 

اتکاتر است.
به گزارش ایبنا، نرخ تورم ماهانه از سوی بانک مرکزی 
و مرکــز آمار ایران با تفاوتی اندک اعلام می شــود اما تورم 
خردادماه سال جاری در حالی اعلام شد که نرخ اعلامی بانک 
مرکزی برای خرداد ماه 10/2 درصد و مرکز آمار 7/4 درصد 

بود.این اختلاف آمار حــدود 2/8 درصدی میان آمار اعلام 
شده از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران و از سویی دور 
قمی شدن تورم باعث آغاز نقد و بررسی هایی دوباره درباره 
صحت و سقم آمار اعلامی از سوی این دو نهاد شد.برهمین 
اساس حسین میرشجاعیان حسینی درباره تفاوت نرخ تورم 
اعلامی از سوی این دو نهاد، گفت: ترکیب سبد و سال پایه 
بانک مرکزی و مرکز آمار ایران و همچنین تفاوت سال پایه 
آن ها در نرخ تورم اعلامی از سوی آن ها تاثیرگذار است.وی 
ادامه داد: از طرفی براســاس اصول اقتصادی و آماری نرخ 

تورم یک ماه، باید پس از گذشت چند روز از پایان ماه اعلام 
شــود و بانک مرکزی نیز پس از حدود 5 روز از پایان یک 
مــاه نرخ تورم ماه را اعــلام می کند در حالی که مرکز آمار 
پیش از پایان ماه نرخ تورم را محاســبه و اعلام می کند که 
این موضوع خود عاملی برای تفاوت در نرخ اعلام شــده از 

سوی این دو نهاد است.
 معاون اقتصادی وزیر امور اقتصاد و دارایی در ادامه افزود: 
البته توجه به این نکته هم ضروری است که برای محققین 
اقتصادی وجود ســری زمانی کامل اهمیت زیادی دارد و از 

این نظر اطلاعات سری زمانی بانک مرکزی تکمیل تر از مرکز 
آمار ایران است و این مرکز برای تکمیل سری زمانی خود به 
زمان بیشــتری نیاز دارد.میرشجاعیان در ادامه توضیح داد: 
هر تحلیل آماری نیازمند حداقل 30 مشاهده آماری است 
یعنی 30 سال اطلاعات نیاز دارد و برای محققین استفاده 

از اطلاعات بانک مرکزی قابل اتکا تر است.
وی در پایــان تاکید کرد: البتــه از نظر من تفاوت نرخ 
تورم اعلام شــده برای خردادماه ســال جاری تفاوت قابل 

توجهی داشت.

معاون طیب نیا:

نرخ تورم بانک مرکزی قابل اتکاتر از مرکز آمار است

گروه اقتصادی- 
علی رغم وعده های مکرر وزیر اقتصاد در خصوص 
اجرایی شدن طرح جامع مالیاتی تا پایان سال 95، 
رئیس ســازمان مالیاتی از اجرایی شدن این طرح تا 

دو سال دیگر خبر داد! 
طرح جامع مالیاتی به داستان پرپیچ و خمی تبدیل شده 
که هر چند وقت یکبار شــاهد تغییر زمان اجرایی شدنش 
هستیم. گویا این طرح که 12 سال از کلید خوردنش می گذرد 
قرار نیست به این زودی ها به سرانجام برسد. اما نکته مهم تری 
که در این خصوص وجود دارد وعده های مکرر وزیر اقتصاد 

درباره اجرایی شدن آن می باشد. 
علی طیب نیا، وزیر اقتصاد دولت یازدهم در اردیبهشت 
ماه سال گذشته در پنجمین اجلاس دوره ششم نمایندگان 
اتــاق اصناف ایران به عــزم دولت برای تکمیل طرح جامع 
مالیاتی تا بهمن ماه اشــاره کرده و گفته بود، در چارچوب 
قانون جدید مالیاتی اصلاحات خوبی انجام شده و مشوق هایی 
نیز برای فعالان اقتصادی خصوصا اصناف در نظر گرفته است.

حتی پیش از آن نیز سید کامل تقوی نژاد، رئیس سازمان 
امور مالیاتی کشور نیز در نخستین جلسه با مدیران مالیاتی 
سراسر کشور از اجرای سراسری طرح جامع مالیاتی تا نیمه 

بهمن ماه سال 95 خبر داده بود. 

بــا این حال، عمر این وعــده، تنها حدود پنج ماه دوام 
آورد و در مهر ماه ســال 95 وزیــر اقتصاد با تمدید زمانی 
مقرر شــده برای اجرایی شدن طرح جامع مالیاتی، عملا از 
وعده قبلی خود عقب نشینی کرد و گفت: بر اساس گزارشی 
که ارایه شــده می توان با اطمینان گفت که روند پیشرفت 
پروژه رضایت بخش اســت؛ اما باز هم نیاز به کار جهادی و 
تلاش مجاهدت گونه دارد تا به وعده ای که به مردم داده شده 
عمل شود. بر این اساس امیدواریم تا پایان سال جاری شاهد 

استقرار این طرح در نظام مالیاتی کشور باشیم. 
حتی در آســتانه آبان ماه سال پیش نیز تقوی نژاد در 
خصوص طرح جامع مالیاتی گفت: این طرح تا یکی دو هفته 
آینده در استان های تهران، کرمانشاه و شهرستان دهاقان در 
اســتان اصفهان به صورت پایلوت و تا پایان سال در سراسر 

کشوراجرا می شود. 
با وجود تمامی این وعده ها؛ سال 95 هم به پایان رسید 
و طرح جامع مالیاتی اجرایی نشــد تا هم وزیر اقتصاد و هم 
رئیس سازمان مالیاتی کشور مجددا خلف وعده کرده باشند. 
در ایــن خصوص باید گفت هر چند به تعویق انداختن 
چند باره این موضوع به خودی خود جای ســوال دارد اما 
آنچه که بیش از پیش مایه تعجب شده است اظهارات جدید 
رئیس ســازمان امور مالیاتی است که اجرای این طرح را به 

دو سال دیگر موکول کرده است! 
به گزارش صدا و سیما، سیدکامل تقوی نژاد با بیان اینکه 
سامانه جامع مالیاتی یکی از طرح های مهم اقتصادی کشور 
است که حدود یک دهه از شروع آن می گذرد، اظهار داشت: 
از اهداف این طرح، ساده سازی، شفاف سازی و تسهیل امور 
مودیان است و برنامه داریم تا دو سال دیگر، این طرح را به 

طور کامل در کل کشور اجرایی کنیم.
وی همچنین با تاکید بر حمایت از تولید، گفت: در سال 
گذشته برای 7500 بنگاه کوچک و متوسط، گواهی مالیاتی 

صادر کردیم تا بتوانند از تسهیلات بانکی استفاده کنند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه در 
آخرین جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی قرار شد، امسال مالیات 
بنگاه های کوچک و متوســط بر اساس خوداظهاری آن ها 
دریافت شــود که یک گام به جلو است، بیان کرد: این کار 
مثل توافق با اصناف اســت که برای اظهارنامه یک میلیون 
و دویســت هزار واحد صنفی، بدون رسیدگی، برگ قطعی 
صــادر کردیم و امیدواریم برای بخش تولید هم بتوانیم این 

کار را انجام دهیم.
تقوی نژاد افزود: ســرمایه گذارانی که با شرایطی خاص 
اقدام بــه راه انــدازی واحدهای تولیدی کننــد، 5 تا 13 
ســال معافیت مالیاتی دارند و همچنین برای شرکت های 

دانش بنیــان تا 15 ســال معافیت مالیاتــی در نظر گرفته 
شده است.

شناسایی فرار مالیاتی ۳500 واردکننده 
وی همچنین با اشــاره به اینکه در سال های 91 تا 94 
ســه هزار و 500 نفر از مبادی ورودی کشور برای واردات 
اقدام می کردند و مالیاتی هــم پرداخت نمی کردند، گفت: 
این افراد را شناســایی کردیم و تاکنون پرونده 1700 نفر 
از آنها را رسیدگی و 1500 میلیارد تومان مالیات هم برگه 
تشخیص صادر کردیم و امیدواریم مالیات دولت را از آن ها 

دریافت کنیم. 
رئیس کل امور مالیاتی کشــور در خصوص شناسایی 
مودیان جدید یادآور شد: با بررسی تراکنش های مشکوک 
در این ســامانه ها، سال گذشته از 77 مؤدی 990 میلیارد 
تومــان مالیات دریافت کردیــم و 300 هزار مؤدی جدید 
شناسایی شدند. همچنین سه هزار و سیصد میلیارد تومان 
برگ تشــخیص برای افرادی که تــا الان مالیات پرداخت 

نکردند صادر کردیم. 
تقوی نژاد با اشــاره به کســانی کــه از کارت بازرگانی 
دیگران اســتفاده و مالیاتی پرداخت نکردند، خاطرنشــان 
کرد: با استفاده از همین سامانه ها و کمک نهادهای امنیتی 
نسبت به شناسایی بخش عمده از فعالان اصلی اقدام کردیم. 

بر خلاف وعده های وزیر اقتصاد

اجرای طرح جامع مالیاتی به ۲ سال دیگر موکول شد

عضو انجمن فولاد از افزایش 20 درصدی قیمت فولاد در داخل و در 
پی افزایش قیمت جهانی این محصول خبر داد.

ســیدرضا شهرستانی در گفت وگو با فارس با بیان اینکه قیمت جهانی فولاد 
با روندی افزایشــی روبه رو شده اســت، اظهار داشت: این مسئله باعث بالا رفتن 
قیمت تمام شده فولادسازان در کشور شده و در نتیجه قیمت شمش فولاد، بیلت 

و محصولات نوردی حدود 20 درصد افزایش یافته است.
وی ادامه داد: در عین حال بازار داخل با رکود همراه است و افرادی اقدام به 

خرید محصولات نوردی می کنند که مصرف کننده واقعی باشند.
وی با اشاره به افزایش 2 درصدی نرخ دلار طی دو هفته اخیر، گفت: در کنار 
این مسئله شاهد افزایش قیمت جهانی فولاد نیز هستیم که در مجموع باعث رشد 
قیمت فولاد در کشور شده اما باز هم قیمت بیلت در کشور پایین تر از قیمت های 
جهانی است.شهرستانی توضیح داد: هم اکنون قیمت هر کیلو بیلت داخلی کمتر 

از 400 دلار است اما قیمت جهانی این محصول به حدود 440 دلار می رسد.
وی با بیان اینکه فولادســازان داخلی طــی یک ماه اخیر قیمت هر کیلو از 
محصول خود را حدود 200 تومان افزایش داده اند، گفت: قیمت شــمش فولاد 
طــی 4 ماه اخیر حــدود 400 تومان بالا رفته و در حــال حاضر بدون در نظر 
گرفتن مالیات بر ارزش افزوده با قیمت هر کیلو 1550 تومان عرضه می شود که 
پیش بینی می کنیم تا هفته آینده به 1600 تومان نیز برسد. عضو انجمن فولاد 
همچنین قیمت هر کیلو تیرآهن را بدون در نظر گرفتن مالیات بر ارزش افزوده 

تا 1900 تومان عنوان کرد.

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی ایران با بیان اینکه جوجه 
یک روزه 2100 تا 2400 تومان در بازار مبادله می شــود، گفت: فروشنده 
قیمت 1800 تومان را در فاکتور درج می کند، تا سازمان حمایت یا تعزیرات 

نتوانند برخورد داشته باشند.
محمدیوسفی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در مورد آخرین وضعیت تولید 
مرغ گوشتی در کشور اظهار داشت: یکی از مشکلات تولیدکنندگان مرغ گوشتی 

در کشور، افزایش بی رویه قیمت جوجه یک روزه است.
وی در پاسخ به اظهارات رئیس انجمن جوجه یک روزه اعلام کرده که قیمت 
1800 تومان بر هر قطعه جوجه را اعلام کرده اند و بخشــی هم در بورس عرضه 
می شــود که به شفافیت قیمت کمک خواهد کرد، که یوسفی گفت: قرار بود از 
10 تیر ماه تمام تولیدکنندگان جوجه یک روزه حداقل 20 درصد از تولیداتشان 
را در بورس عرضه کنند، اما متأســفانه برخی از این افرادی که کالایشــان را در 
بورس عرضه می کنند، شرایطی برای خریداران می گذارند که قابل استفاده نیست.

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی ایران خاطرنشان کرد: هم اکنون 
جوجه یک روزه بین 2100 تا 2400 تومان در بازار مبادله می شــود و جالب تر 
اینجاست که وقتی خریدار درخواست فاکتور می کند، قیمت 1800 تومان را در 
فاکتور درج می کنند، تا سازمان حمایت یا تعزیرات نتوانند در این زمینه برخورد 
داشته باشند.یوسفی به پیگیری انجام شده از سازمان حمایت اشاره کرد و افزود: 
موضوع را با آنها در میان گذاشــته ایم و جلســاتی هم برگزار شده که امیدواریم 
بتوانیم زودتر به این مسئله پایان دهیم، چرا که بخش زیادی از قیمت تمام شده 

مرغ را جوجه یک روزه تشکیل می دهد.
وی به این نکته هم اشاره کرد که یکی از دلایل اجرا نشدن تولید مرغ سایز، 
همین افزایش قیمت جوجه یک روزه است، چرا که وقتی تولیدکننده برای خرید 
یک جوجه 2400 تومان هزینه می کند، حاضر نیست آن را با وزن 1/5 کیلوگرم 
به بازار عرضه کند و ترجیح می دهد وزن آن به بالای دو کیلوگرم برسد تا قیمت 
تمام شــده مقرون به صرفه تر باشد. چرا که هزینه تأمین خوراک طیور از جمله 

ذرت تغییر چندانی نداشته است.
یوسفی در مورد صادرات مرغ هم گفت: از یک ماه و نیم پیش و پس از تأیید 
رســمی سازمان دامپزشکی، صادرات مرغ پس از شش ماه از سر گرفته شده که 
هم اکنون به کشــورهایی همچون عراق، افغانســتان و برخی کشورهای حاشیه 

خلیج فارس صادرات داریم.

با گذشــت چند ماه از وقوع مشکل نقل و انتقال وجوه حاصل از 
فروش محصولات پتروشیمی، اما هنوز این معضل برطرف نشده و حتی 

شرکت های چینی محصولات تولیدی پتروشیمی ایران را نمی خرند.
به گزارش فارس، اواخر فروردین ماه سال جاری یکی از انجمن های صنفی 
صنعت پتروشیمی ایران در نامه ای خطاب به معاون اول رئیس جمهور رسماً از 
ایجاد مشــکلات عدیده برای شرکت های پتروشیمی داخلی در مورد صادرات 

محصول و انتقال پول ناشی از آن ابراز نگرانی کرد. 
در این نامه با اشــاره به صادرات 40 درصد از محصولات پتروشیمی ایران 
به کشور چین، تاکید شده بود در ماه های اخیر بنا به دلایل مختلف از جمله 
تغییر مقررات داخلی کشور چین ناشی از فشارهای عربستان و آمریکا، مشکلات 
عدیده ای برای شرکت های پتروشیمی داخلی در خصوص صادرات محصولات 
و انتقال پول ناشی از آن ایجاد شده است که می تواند اثرات جبران ناپذیری را 

به شرکت های داخلی و بازار ارز و اقتصاد ایران وارد کند.
بر این اساس از ابتدای ماه می  سال 2017 اقدامات محدود کننده جدی تری 
بر واردات محصولات پتروشیمی از ایران و مراودات مالی با شرکت های ایرانی 
در حــوزه امور گمرکی و بازرگانی به اجرا گذاشــته خواهد شــد که می تواند 
این مشــکلات را اضافه کند.در ادامه فریبرز کریمایی، قائم مقام انجمن صنفی 
کارفرمایان پتروشــیمی در واکنش به این اخبار، با اشــاره به مشکلاتی که در 
مبادلات مالی شرکت های پتروشیمی ایران با کشور چین رخ داده است گفت: 
ایــن اتفاق زمانی رخ داد که تغییری در مبــادلات مالی بین گمرک و بخش 
بانکی چین رخ داد، ناشی از تغییر مقررات داخلی در چین است و این به هیچ 
عنوان به منزله تحریم محصولات پتروشیمی ایران توسط کشور چین نیست.

اما اکنون که اواســط تیرماه را ســپری می کنیم ظاهرا هنوز این مشکل 
برطرف نشــده است و بخشــی از پول فروش محصولات پتروشیمی به دلیل 
تحریم و فشــارهای آمریکا و اتحادیه اروپا از طریق بانک ها قابل بازگشــت به 
کشور نیست و صرافی ها نقش موثری را در انتقال این پول های بلوکه شده در 

این مدت ایفا می کنند.
همچنیــن پیگیری فارس از یک مقام مســئول در صنعت پتروشــیمی 
حاکی از آن اســت که چینی ها برای واردات محصولات پتروشــیمی از ایران 
نیز ســختگیری های شدیدی را انجام می دهند و به دلیل آنکه نمی توانند پول 
محصولات خریداری شده را به ایران بپردازند ساده ترین کار ممکن یعنی عدم 

خرید محصولات پتروشیمی از ایران را در پیش گرفته اند.
گرچه این موضوع به طور رسمی مورد تایید شرکت ملی صنایع پترشیمی 
نرســیده است و در این باره سکوت کرده اما مدیران عامل برخی از شرکتهای 
خصوصی پتروشــیمی که پیش تر محصولات خود را به چین صادر می کردند، 
گفته اند متاسفانه پس از اعمال فشارهای آمریکا و اتحادیه اروپا مبنی بر فشارهای 
اقتصادی به بانک های چینی به دلیل همکاری مالی با ایران، این بانک ها پول های 
محصولات فروخته شده پتروشیمی را بلوکه کرده و ما مجبور هستیم، از طریق 

صرافی ها این پول ها را بازگردانیم.
به گفته این مسئولان شرکت های پتروشیمی پیداکردن بازارهای جدید و 
جایگزین کردن آنها به جای چین ممکن اســت ماه ها و یا حتی سال ها زمان 
ببرد که در این رابطه وزارتخانه های امور خارجه و صنعت باید کمک حال این 

بخش باشند، تا هرچه سریعتر بازارهای جایگزین پیدا شود.
این گزارش اضافه می کند پس از وقوع این مشکل برخی از مسئولان وزارت 
اقتصاد و بانک مرکزی نسبت به نقل و انتقالات وجوه بلوکه شده از طریق افراد 
حقیقی هشــدار داده و اعلام کرده بودند، اما ظاهرا با این شرایط چاره ای جز 

ورود صرافی ها به این موضوع نیست.
گفتنی اســت از مدت ها پیش کارشناسان آگاه در حوزه تحریم های مالی، 
بارها نسبت به بسته شدن پنجره برجام هشدار می دهند و هم اکنون با نزدیک 
شدن زمان اجرای تحریم های جدید سنای آمریکا علیه ایران، بر این نگرانی ها 
افزوده شده، با این حال دولت به جای پذیرش این حقیقت و تلاش برای یافتن 
راه هایی که هنوز باقی مانده، در تلاشی بی فایده اصرار دارد این موضوع را جا 

بیاندازد که تحریم جدیدی در کار نیست.

یک سال و نیم پس از اجرای برجام

هنوزمشکل انتقال پول پتروشیمی 
پابرجاست

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی:

تولیدکنندگان جوجه یک روزه 
تعزیرات و سازمان حمایت را دور می زنند

عضو انجمن انبوه سازان استان تهران از برخی افراد که در 
حوزه مسکن سنگ خارجی ها را به سینه می زنند، انتقاد کرد.
ایرج رهبر در گفت وگو با تســنیم، اظهار داشــت: پروژه 10 هزار 
واحدی مسکن مهر پردیس ظرفیتی بود که ما بتوانیم صنعت سازی 
را در آن پیاده کنیم. به همین دلیل شرکت های سازنده کنسرسیومی 
که در دولت قبل تشکیل شده بود، آمدند برای هر 500 واحد حدود 
3 میلیارد تومان تجهیزات صنعتی سازی از جمله قالب، ماشین آلات 

و ... را خریداری کردند.
عضو انجمن انبوه سازان استان تهران با یادآوری این که از حدود 
2 تا 3 درصد صنعتی ســازی به حدود 20 درصد رســیده ایم، اظهار 
کرد: صنعتی ســازی تمرینی در کشــور بود تا بتوانیم صدور خدمات 

فنی مهندسی داشته باشیم.
رهبر با بیان این که 10 هزار واحد مسکن مهر را با بهترین کیفیت 
نســبت به آن شــرکت خارجی که سنگش را به سینه می زنند، اجرا 
کرده ایم، گفت: به لحاظ درصد استفاده از میلگرد، بتن، تجهیزات داخلی 
و... به مراتب بهتر از شرکت خارجی عمل کرده ایم. به عنوان مثال در 
عایق کف سرویس ها شرکت خارجی از مواد شیمیایی استفاده می کنند 

اما انبوه سازان از عایق غیرشیمیایی استفاده کرده اند.
وی با یادآوری این که شــرکت خارجی در این زمینه مشکلی در 
پرند داشــت که دوباره کاری شد، افزود: در حالی که شرکت خارجی 
ماشــین آلات خود را با معافیت های گمرکی وارد ایران کرده اما ما - 
انبوه ســازان داخلی- به دلیل تحریم، ماشــین آلات سال 1990 را با 

قیمت بالاتر وارد کرده ایم.
عضو انجمن انبوه سازان استان تهران در پاسخ به این پرسش که 
آیا قیمت ســاخت 10 هزار واحد مسکن مهر پردیس تغییر می کند، 
تصریح کرد: فعلا بر اســاس دســتورالعمل های سه گانه وزارت راه و 

شهرسازی قیمت ها محاسبه می شود.
رهبر در پاســخ به این پرسش »آیا احتمال افزایش قیمت وجود 
دارد« گفت: خیر، در ساخت افزایش قیمت نداریم، افزایش قیمت ما در 
آماده سازی است که شرایط کار ما با جاهای دیگر بسیار متفاوت است.
وی هزینه آماده سازی هر واحد مسکن مهر را 17 میلیون تومان 
اعلام کرد و افزود: متقاضیان برای آماده سازی نباید هزینه آماده سازی 
را بدهند چراکه زمین های مسکن مهر اجاره 99 ساله است. متأسفانه 
اشکالی در دولت دهم به وجود آمد و پولی از حساب متقاضیان برای 

آماده سازی واحدهای مسکن مهر هزینه شد که قرار شد برگردد.
وی بیان کرد: در مسکن مهر فقط باید هزینه محوطه سازی را از 

متقاضیان دریافت کنند.

عضو انجمن انبوه سازان استان تهران:

10هزار واحد مسکن مهررا
 با بهترین کیفیت نسبت به خارجی ها 

اجرا کرده ایم


